

Arter og Naturbeskyttelse
Ref. ALARS
Den 28. august 2024
J.nr. 2023-23820

Beslutningsreferat fra mødet i den Nationale Hjortevildtgruppe

Deltagere

- Jan Eriksen, formand
- Claus Lind Christensen, Danmarks Jægerforbund
- Peter Busck, Dansk Skovforening
- Jakob Hejberg
- Flemming Torp, Friluftsrådet
- Bo Håkansson, Danmarks Naturfredningsforening
- Michael Carlsen, Dyrenes Beskyttelse
- Anders Larsen, Miljøstyrelsen, sekretær

Tid: Mandag den 26. august 2024

Sted: Fysisk møde i MST Odense

Dagsordenspunkter

- Siden sidst
- Dataindsamling, status, muligheder og udfordringer, Danmarks Jægerforbund ved Rikke og Tage (Danmarks Jægerforbund)
- Præsentation / oplæg ved;
 - Peter Busck – om fodring / aflastningsfodring
 - Flemming Torp – om zonering af friluftslivet” og ”intelligent planlægning”
 - Claus Lind – om læringsmål og løbende uddannelse af jægerne
- Frokost
- Problemformulering (genbesøg – version 2.0) og målhierarki (helt ny version).
- Udkast til model – indenfor / udenfor samforvaltningsområde
- Drøftelse af næste opgave til de regionale grupper – samforvaltning, m.v.
- Drøftelse af udkast til procesplan
- Eventuelt, herunder efterårstur til Skåne slut september samt produktion af voxpop video.

Referat

Ad Siden sidst

Formanden orienterede kort om drøftelser med DCE inden sommerferien vedrørende problemformulering og målhierarki.

Ad Dataindsamling, status, muligheder og udfordringer, Danmarks Jægerforbund ved Rikke og Tage (Danmarks Jægerforbund)

Der var en drøftelse af emnet, herunder i forhold til muligheder og udfordringer i dataindsamlingen. Der var en drøftelse af frivillig / kontra tvungen indberetning af data. Det aftales at dataindsamling bliver genstand for yderligere drøftelser i lyset af konkrete input fra DCE ved gruppens næste møde den 28. oktober.

Ad Præsentation / oplæg ved:

○ Peter Busck – om fodring / aflastningsfodring

Peter Busck præsenterede på vegne af Dansk Skovforening et notat der beskrev at de nuværende regler for fodring vurderes fyldestgørende og at indsatsen skal fokuseres på af at fodre dyrene rigtigt for at mindske /undgå skader i skovdriften. Det aftales i lyset af præsentationen, at Peter evt. reviderer / uddyber notatet i forhold til de drøftelser der var om "fodring på rod" og "intelligent fodring" ved HVD24. Yderligere aftales det, at Peter kan uddybe notatet med hvilke jagtlige tiltag, der kan reducere omfanget af skader.

○ Flemming Torp – om zonerig af friluftslivet" og "intelligent planlægning"

Flemming Torp præsenterede et notat med tanker om en rummelig fordeling / forvaltning af hjortevildtet. Der var en kort drøftelse på baggrund heraf uden konklusioner.

○ Claus Lind – om læringsmål og løbende uddannelse af jægerne

Claus præsenterede oplæg til læringsmål, m.v. På baggrund af præsentationen var der et ønske om yderligere fokus på sikkerhed ved jagt og de principper for samforvaltning, der tidligere har været præsenteret (Elinor Ostrom). Det aftales på baggrund af oplægget, at Claus Lind arbejder videre med uddannelse og konkrete oplæg hertil i regi af "Jagttegnsudvalget".

Ad Problemformulering (genbesøg – version 2.0) og målhierarki (helt ny version).

Der var en kort gennemgang af problemformuleringen med enkelte tekstmære kommentarer der blev tilrettet på mødet. Det blev aftalt;

- At det I forordet skal nævnes, at der findes områder i Danmark hvor forvaltningen foregår upåklageligt.
- At data fra DCE med udviklingen i afskydningen af hjortevildtet suppleres med DJ data om bestandsestimater og opdateres inden den endelige plan præsenteres.
- At afsnittet om "Fodring" på side 4 opdateres i lyset af mødet.

- At det skal tydeliggøres yderligere, at det kollektive ansvar nødvendigvis skal styrkes, hvis målsætningerne i forvaltningen skal nås.
- At afsnittet om "sociale konsekvenser" suppleres med elementer af etiske udfordringer.

Det aftales afslutningsvis, at problemformuleringen revideres igen inden den gøres tilgængelig i en bredere kontekst. Videre aftales det, at problemformuleringen på et senere tidspunkt skal gøres til genstand for en rent sproglig opstramning for at højne læsevenligheden i en bredere kontekst. For nærværende er det centrale dog, at der er enighed i de udfordringer, der skal adresseres i arbejdet.

Ad Udkast til model – indenfor / udenfor samforvaltningsområde

Sekretæren præsenterede kort udkast til en model og de forudsætninger den var udarbejdet under. Der var en kort drøftelse af modellen, herunder;

- at samforvaltning skal starte på forsøgsbasis, - der er ikke ønske om at implementere en ny generel ordning for hele landet.
- Der var enighed om, at frivillighed ikke løser problemerne i forvaltningen.

Sekretæren gjorde opmærksom på, at ideer til samforvaltningsområder bør evalueres for administrative omkostninger, m.v. Disse kan være betydelige.

Ad Drøftelse af næste opgave til de regionale grupper – samforvaltning, m.v.

Der var enighed om i første omgang at få input til et virkemiddelkatalog baseret på de traditionelle virkemidler i forvaltningen. Efterfølgende vil det være relevant med en opgave om samforvaltning. Der tages til arbejdet om virkemidler udgangspunkt i udkastet til de faglige beskrivelser som DJ har udarbejdet, dog uden beskrivelse af fordele og ulemper. Dette overlades til de regionale grupper.

Grupperne skal senere forholde sig til både samforvaltning og organisering. I forhold til udkast til katalog om virkemidler var der et ønske om at dette skulle suppleres med følgende virkemidler;

- Drøftelse af nuværende arealkrav i jagtloven – reglen om henholdsvis 1 og 5 ha for at kunne jage / leje jagten ud.
- En ha begrænsning på afskydning af kron og dåvildt
- Et genbesøg af "kvoter" for at sikre at værktøjet fremgår
- Reservater, hvor man kan opretholde et højt græsningstryk (Boris hede nævnes som eksempel).
- Konvertering af nogle af de etiske regler til egentlig lov.
- "Bestandsmål" som et selvstændigt værktøj (Placeret i nærheden af "Afskydningsmål").
- Afsætning

Ad Drøftelse af udkast til procesplan

Det aftales, at kataloget om virkemidler sendes i en kort skriftlig høring i NHG frem til den 6. september. Herefter sendes det ud som en bestilling til de regionale grupper til kommentering.

Tidsplanen blev gennemgået med afsæt i opsatte plancher på væggen.

Der udsendes en doodle med forslag til tidspunkter for HVD25. 16. og 23. marts var to oplagte datoer.

Ad Eventuelt, herunder efterårstur til Skåne slut september samt produktion af voxpop video

Der var opbakning til ideen om at lave en voxpop video. Journalisten Troels vil kontakte medlemmerne i den regionale hjortevildtgruppe nærmere om dette.

Claus Lind ønskede, at mails fra den Nationale gruppe til de Regionale grupper blev sendt direkte til formændene og ikke kun sekretærerne for de regionale grupper.

Sekretæren lovede at sende en omtalt artikel fra IFRO ud i gruppen.

Der vil være mulighed for en rundvisning i Sverige af en svensk dåvildtforvalter og den Svenske kronvildtforsker, Anders Jarnemo. Tanken er, at gruppen skal få mulighed for at opleve brunsten og det er desværre kun den 23. september, hvor arrangementet er muligt.